
 گفت وگوي »جوان« با عليرضا نثاري
عضو كميسيون عمران مجلس

اصرار مجلس بر كاهش نيافتن وام مسكن
يك نماينده مجلس معتقد اس�ت كاهش وام س�اخت مس�كن از 
۸۰۰ميليون به ۶۵۰ ميليون تومان با افزايش نرخ ارز، ارزش واقعي آن 
را به ۴۰۰ ميليون تومان تيرماه كاهش داده است. كميسيون عمران 
مجلس و وزير راه و شهرس�ازي بر اجراي وام ۸۰۰ ميليوني تأكيد 
دارند و در حال مذاكره با بانك مركزي براي حل اين مشكل هستند. 

    
وام ۸۰۰ ميليون توماني مسكن كه تيرماه سال جاري در شوراي عالي 
مسكن به تصويب رسيد، قرار بود طی چند هفته ابلاغ و اجرايي شود، اما 
با گذشت بيش از شش ماه، اين مصوبه همچنان به مرحله اجرا نرسيده 
است. در ش��رايطي كه تورم و نوسانات نرخ ارز به ش��دت هزينه هاي 
ساخت وساز را افزايش داده، تأخير در اجراي اين مصوبه و كاهش مبلغ 
آن به ۶۵۰ ميليون تومان، مشكلات بيشتري را براي متقاضيان مسكن 

ايجاد كرده است. 
با توجه به افزايش ن��رخ ارز از ۴۰ به ۷۰ هزار توم��ان، ارزش واقعي وام 
۶۵۰ ميليون توماني اكنون به حدود ۴۰۰ ميليون تومان تيرماه كاهش 
يافته، اين در حالي اس��ت كه در زمان تصويب وام، مبلغ ۸۰۰ ميليون 
تومان مي توانست بخش قابل توجهي از هزينه هاي ساخت مسكن را 
پوشش دهد، به همين دليل اين كاهش مبلغ و تأخير در ابلاغ، انتقادات 
زيادي را از س��وي كارشناس��ان و نمايندگان مجلس به دنبال داشته 
است. كميس��يون عمران مجلس و وزير راه و شهرسازي به طور جدي 
پيگير اجراي اين مصوبه هس��تند و مذاكراتي با بانك مركزي و س��اير 
دستگاه هاي مربوط براي بازگشت مبلغ وام به ۸۰۰ ميليون تومان انجام 
داده اند. با توجه به شرايط فعلي و فشار مضاعف بر متقاضيان مسكن، 
انتظار مي رود دولت هرچه سريع تر براي ابلاغ اين مصوبه و رفع مشكلات 
موجود اقدام كند. عليرضا نثاري، نماينده دوره دوازدهم مجلس شوراي 
اسلامي به »جوان« مي گويد: وام ۸۰۰ ميليون توماني مسكن كه تيرماه 
امسال در شوراي عالي مسكن به تصويب رس��يد، قرار بود طی دوسه 
هفته ابلاغ و اجرايي شود، با اين حال با گذشت بيش از شش ماه، اين 
مصوبه هنوز به مرحله اجرا نرسيده است. پس از تصويب اين مبلغ در 
شوراي عالي مسكن، انتظار مي رفت مراحل ابلاغ و اجرا به سرعت انجام 

شود، اما متأسفانه اين موضوع ابتر مانده و به تعويق افتاده است. 
وي ادامه مي دهد: در اي��ن مدت، با پيگيري هاي كميس��يون عمران 
مجلس و نمايندگان، جلسات متعددي با مسئولان مربوط برگزار شده 
است. در آخرين جلسه شوراي عالي مسكن، بانك مركزي با پرداخت 
وام ۶۵۰ ميليون توماني موافقت كرد، اما اين رقم با توجه به شرايط فعلي 
و افزايش شديد هزينه هاي ساخت، نمي تواند نياز متقاضيان را به طور 
كامل برطرف كند. با وجود اين محدوديت ها، وزارت راه و شهرسازي 
به ويژه خانم وزير راه و شهرسازي همچنان پيگير افزايش اين مبلغ به 
همان ۸۰۰ ميليون تومان مصوب اوليه است و اين موضوع را به صورت 
جدي در جلسات هيئت دولت و شوراي عالي مسكن مطرح كرده است. 
نماينده دوره دوازدهم مجلس شوراي اسلامي در ادامه افزود: از تيرماه 
تا امروز، نرخ ارز از حدود ۴۰ هزار تومان به ۷۰ هزار تومان افزايش يافته 
و اين موضوع باعث كاهش ارزش واقعي وام مسكن شده است. به عبارت 
ديگر، اگر وام ۸۰۰ ميليون توماني همان زمان ابلاغ و پرداخت مي شد، 
قدرت خري��د آن حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد بيش��تر از وضعيت فعلي بود. 
اكنون با افزايش نرخ ارز و تورم، وام ۶۵۰ ميليون توماني به لحاظ ارزش 
واقعي تقريباً معادل ۴۰۰ ميليون تومان تيرماه است كه اين مبلغ به هيچ 

وجه پاسخگوي نياز متقاضيان مسكن در شرايط كنوني نيست. 
عضو كميسيون عمران خاطرنشان مي كند: كميسيون عمران مجلس 
به دليل اهميت اين موضوع و به نمايندگي از مردم، حساسيت ويژه اي 
نسبت به اجراي اين مصوبه دارد. خانم وزير نيز با درك اين حساسيت، 
در جلسات متعدد با شخص رئيس جمهور و ساير اعضاي هيئت دولت، 
بر لزوم تصويب و ابلاغ هرچه سريع تر وام ۸۰۰ ميليون توماني تأكيد 
كرده است. قرار است در جلس��ات آينده، موضوع مجدداً بررسي شود 
و تلاش بر اين اس��ت كه بانك مركزي و وزارت اقتص��اد نيز همراهي 

بيشتري در اين خصوص داشته باشند. 
وي ادامه مي دهد: به نظر مي رس��د با توجه به ش��رايط تورمي فعلي و 
افزايش بيش از ۷۰درصدي نرخ ارز، وام ۶۵۰ ميليون توماني نمي تواند 
به تنهايي كارگشا باشد، از اين رو انتظار مي رود دولت با در نظر گرفتن 
ش��رايط اقتصادي موجود، هرچه س��ريع تر براي اب��لاغ و اجراي وام 
۸۰۰ ميليون توماني اقدام كند. نثاري با اشاره به افزايش نرخ ارز گفت: 
از نظر من اين افزايش نرخ ارز بي دليل و غيرمنطقي است و بيشتر به جو 
رواني و ضعف مديريت بازمي گردد. اگر نرخ ارز به سطح قبلي بازگردد، 
حتي همين وام ۶۵۰ ميليون توماني هم مي تواند تا حدي كارگشا باشد، 
اما واقعيت اين است كه در شرايط فعلي، ارزش واقعي اين وام به  شدت 

كاهش يافته و پاسخگوي نياز مردم نيست. 
عضو كميسيون عمران خاطرنشان مي كند: تأخير در اجراي اين مصوبه 
و كاهش مبلغ وام به ۶۵۰ ميليون تومان به ضرر متقاضيان تمام خواهد 
شد، در صورتي كه اين مصوبه در همان زمان مقرر ابلاغ شده بود، بخش 
قابل توجهي از متقاضيان مي توانستند با اس��تفاده از اين تسهيلات، 

صاحب خانه شوند و بخشي از مشكلات مسكن كاهش يابد. 
وي در پايان اف��زود: به طور خلاص��ه، كاهش وام مس��كن از ۸۰۰ به 
۶۵۰ ميليون تومان با افزايش نرخ ارز، ارزش واقعي آن را به ۴۰۰ ميليون 
تومان تيرماه كاهش داده است. كميسيون عمران مجلس و وزير راه و 
شهرسازي بر اجراي وام ۸۰۰ ميليوني تأكيد دارند و در حال مذاكره با 

بانك مركزي براي حل اين مشكل هستند.
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وحیدعظیمنیا

عبدالناصر همت�ي، وزير اقتصاد ك�ه از مخالفان 
سرس�خت سياس�ت هاي ارزي دولت س�يزدهم 
بوده، حالا در دوران وزارتش ب�راي چندمين بار 
با اظه�ارات ناپخته ب�ه نوعي س�يگنال افزايش 
قيمت به بازار می دهد و در پاس�خ به چرايي اين 
اظهارات، منتق�دان ب�ه گراني هاي ادام�ه دار را 
س�ودجود و ملتهب كنن�ده ب�ازار مي دان�د و 
مي گويد كه دول�ت براي اينه�ا برنام�ه دارد، اما 
تحليلگران كاهش عرضه ارز و به نوعي بي عملي 
دول�ت را دلي�ل مه�م سركش�ي دلار مي دانند. 

    
بررسي بازار غيررسمي ديروز ارز حاكي است تقاضا 
براي خريد دلار بيش��تر از عرضه آن بوده است، اين 
مسئله به ثبت ركوردهاي جديد قيمتي در بازار ارز 
و سكه منجر ش��د. ديروز هر دلار امريكا در بازار آزاد 
به قيمت ۸۴ هزار تومان رس��يد و س��كه تمام نيز از 

۶۰ ميليون و۵۰۰ هزار تومان عبور كرد. 
 تحليلگران معتقدند راه  اندازي سامانه بازار ارز تجاري 
تأثير قابل  توجهي بر وضعيت بازار غيررسمي داشته 
اس��ت، در حالي كه صادركنندگان ارز، اش��خاصی 
ك��ه پيش تر در بازار غيررس��مي ارز خ��ود را عرضه 
مي  كردند، اكنون موظفند آن را در بازار ارز تجاري 
تحويل دهند. اين موضوع به كاهش عرضه دلار در 
بازار غيررس��مي منجر شده اس��ت و همين كاهش 
عرضه، يكي از عوامل افزايش قيمت دلار در اين بازار 

محسوب مي  شود. 
انتظ��ارات تورمي دومي��ن عامل افزايش ن��رخ ارز و 
طلاست، هر چند در روزهاي اخير سيگنال هايي در 
خصوص كاهش التهابات در فضاي بين الملل ارسال 
شده اس��ت اما در مجموع با پيش��ي گرفتن تقاضا از 
عرضه به نظر مي رس��د معامله گران اين بار به دنبال 
سياس��ت هاي عملي براي بهبود وضعي��ت اقتصاد 
هستند، بر اين اساس نسبت به اخبار مثبت بي توجه 
هستند، نس��بت به اخبار منفي واكنش چند برابری 

نشان مي دهند. 
   توضيح همتي

در مورد »سيگنال افزايش قيمت طلا«
يكي ديگر از مواردي كه به افزايش انتظارات تورمي 
دامن زده اظهارات ناپخت��ه وزير اقتصاد درخصوص 

نرخ ارز و طلاست. در شرايطي كه پيش از اين همتي 
»كف« قيمت دلار را ۷۳هزار تومان اعلام كرده بود، 
به تازگي اظهاراتي مشابه را درباره قيمت طلا عنوان 
كرد. وی با افزايش انتقادات هر چند به رسم معمول 
به بيان توضيحات��ي در اين زمين��ه پرداخت اما اين 
توضيحات در شرايطي بود كه سكه مرز ۶۰ ميليون 

توماني را نيز رد كرد. 
همتي درباره حواش��ي ای ك��ه بع��د از گفت وگوي 
تلويزيوني وی درباره نرخ طلا در فضاي مجازي ايجاد 
شد، گفت: بنده گفته ام كه الحمدلله واردات طلاي ما 
زياد شده و طبيعتاً ذخاير طلاي بانك مركزي در حال 
افزايش است. مجري از من پرسيد »ارزش طلا پايين 
نمي آيد« كه من گفتم ن��ه پايين نمي آيد. بنده روند 
جهاني طلا را مدنظر دارم، يعني وقتي بانك مركزي 

ذخاير طلا را جمع مي كند، قدرت و ظرفيت خود را 
بالا مي برد، اما مفهومش اين نيست كه قيمت طلا در 

داخل بالا مي رود. 
وي ادام��ه داد: همه بانك هاي مرك��زي طلا ذخيره 
مي كنند، پس كاری طبيعي و بر اساس اونس جهاني 

ارزشمند است. 
وزير اقتصاد تأكيد كرد: كس��اني تهمت مي زنند كه 
وزير اقتصاد مي خواه��د براي افزاي��ش قيمت طلا 
س��يگنال دهد، بدانن��د كه وقتي ذخاي��ر بانك هاي 
مركزي زياد مي ش��ود، ظرفيت پايين آمدن قيمت 

طلا زياد مي شود. 
وي تصريح كرد: به هرحال باي��د بپذيريم كه عده اي 
مي خواهند التهابات ادامه پيدا كند و شرايط كشور 
نامطلوب شود، اما مطمئن باش��يد دولت براي همه 

اينها برنامه دارد و ما با برنامه، فعاليت هاي اقتصادي 
خود را پيش مي بريم. 

همت��ي آذر ماه ني��ز همزمان با سياس��ت حذف ارز 
نيمايي، منتقدان به اجراي اين سياس��ت را به نوعي 
طرفدار ران��ت عنوان ك��رده و گفته ب��ود: »دولت با 
تمام قدرت سياست ارز توافقي را دنبال و فساد را از 
بين مي برد«، اما نتيجه سياست ارز توافقي در حال 
حاضر دلار ۸۰ هزار توماني است كه پس لرزه هاي آن 

معيشت و سفره هاي مردم را نشانه گرفته است. 
   دولت برنامه قوي براي بازار ارز ندارد

كارشناسان در ميان اولويت نقش مسائل اقتصادي 
و سياسي بر گراني هاي اخير بازار ارز، نقش بي عملي 
اقتصادي را پررنگ تر از مشكلات سياسي مي دانند. 

مرتض��ي عزتي، كارش��ناس اقتصادي درب��اره روند 

بازار ارز اظهار داش��ت: در حال حاضر بانك مركزي 
تصميم گير نيست و تابع سياست هاي تيم اقتصادي 
دولت است و تيم اقتصادي دولت درباره اين مسائل 

سياستگذاري مي كند. 
وي افزود: تا به امروز دولت نشان داده است برنامه ای 
قوي براي بازار ارز ندارد و ه��ر اقدامي كه انجام داده 

موجب افزايش قيمت ارز شده  است. 
اين كارش��ناس اقتصادي با بيان اينكه ب��ازار ارز در 
ايران تحت عوامل مختلفي نوس��ان دارد، گفت: در 
ميان عوامل مختلف، بازار نسبت به ترامپ حساسيت 
بيشتري دارد و اظهارات ترامپ و تيم او در بازار ارز به 
سرعت اثر مي گذارد، اما در اين بين عده اي نوسان گير 
وجود دارند كه تلاش مي كنند اين نوسانات ادامه پيدا 

كند و به اين شرايط دامن مي زنند. 
عزتي افزود: نكته مهم اين اس��ت ك��ه در چند ماه 
گذشته ش��اهد افزايش نرخ ارز بوده ايم و پس از اين 
ميزان افزاي��ش قيمت، ديگر بازار كش��ش تقاضاي 
واقعي را ندارد و ميزان تقاضاي غيرواقعي هم بسيار 
كم است اما به هر حال تلاطم هاي سياسي اثر خود 
را مي گذارن��د و از آنجا كه چش��م انداز آينده را هم 
پيش بيني مي كنند، انتظارات باعث نوسان مي شود. 
وي درباره اظهاراتي مبن��ي بر دلار ١۰۰ هزار توماني 
تا ش��ب عيد تأكيد كرد: آنهايي كه اين جو هيجاني 
را ايجاد مي كنند يا نوسان گير هستند يا افراد مطلع 
نيس��تند چراكه تقاضاي واقعي ب��راي دلار در بازار 
وجود ندارد كه بتوان��د دلار را به ١۰۰ ه��زار تومان 
در كمتر از دو ماه آينده برس��اند. در صورتي دلار به 
١۰۰ هزار تومان مي رسد كه برنامه و خواست دولت 

دلار ١۰۰ هزار توماني باشد. 
   نبض قيمت ها در بازار روز شنبه

در معاملات ديروز بازار ارز هر گ��رم طلاي ١۸عيار 
۵ ميليون و۵۶۶ هزار تومان و هر گرم طلاي ۲۴عيار 

۷ ميليون و۴۲۲ هزار تومان معامله شد. 
همچنين قيمت هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح 
جديد در بازار آزاد به ۶۰ ميليون و۵۲۰ هزار تومان و هر 
قطعه سكه تمام طرح قديم به ۵۷ ميليون و۷١۰ هزار 
تومان رس��يد. نيم س��كه هم ۳۲ ميليون و۷۰۰ هزار 
تومان و رب��ع س��كه ١۸ ميليون و۶١۰ ه��زار تومان 

قيمت  گذاري شد.

سكه و دلار قله هاي جديد قيمتي را ثبت كرد

بي عملي بانك مركزي در بازار ارز
نرگس  گودرزي

  گزارش

يك نماينده مجلس معتقد است انتقال مستقيم 
گاز روس�يه ب�ه هند از مس�ير ايران، مس�يري 
استراتژيك است كه از درياي خزر آغاز می شود 
و تا اقيانوس هن�د امتداد مي ياب�د كه فرصتي 
مهم ب�راي تقوي�ت همكاري ه�اي اقتصادي و 
ان�رژي بي�ن اين س�ه كش�ور فراه�م مي كند. 

    
انتقال گاز روسيه به هند از مس��ير ايران، پروژه اي 
كليدي و استراتژيك اس��ت كه مي تواند معادلات 
انرژي منطقه اي و جهاني را متحول كند. اين طرح 
نه  تنها فرصتي اقتصادي و ژئوپلتيكي براي ايران، 
روسيه و هند فراهم مي كند، بلكه به افزايش امنيت 
انرژي و تقويت همكاري هاي بين المللي نيز منجر 
خواهد شد. تجربه نشان داده است روسيه در گذشته 
از مسيرهاي دريايي و خطوط لوله براي صادرات گاز 
خود به اروپا استفاده كرده اس��ت. به عنوان مثال، 
بخشي از صادرات گاز روسيه به اروپا از طريق گاز 
طبيعي ماي��ع )LNG( با كش��تي هاي مخصوص 
انجام شده كه نشان دهنده امكانپذيربودن انتقال 

گاز در مسيرهاي غيرزميني است. 
علاوه بر اين، يك��ي از راهكارهاي فني براي اجراي 
اين پروژه، احداث خط لوله از كف درياس��ت. اين 
روش كه در پروژه هاي بين الملل��ي مختلفي اجرا 
شده اس��ت، به ويژه در درياي خزر و اقيانوس هند، 
مي تواند انتقال مستقيم گاز از روس��يه به ايران و 
سپس به هند را تس��هيل كند. ايران نيز با داشتن 
دانش فني و توان مهندسي لازم، قادر است چنين 

پروژه اي را با اس��تانداردهاي پيشرفته و ايمني بالا 
اجرا كند، همچنين زيرساخت هاي گسترده خطوط 
لوله در ايران، كشور را قادر مي س��ازد اين پروژه را 
به طور مؤثر مديريت و نقش خ��ود را به عنوان يك 
هاب گازي منطقه اي تثبيت كند. در مجموع، اين 
پروژه نه تنها يك مسير پايدار و اقتصادي براي انتقال 
گاز ايجاد مي كند، بلكه فرصت هاي سرمايه گذاري، 
توسعه صنعتي و افزايش همكاري هاي ديپلماتيك 
را نيز براي كشورهاي درگير به همراه دارد. در ادامه، 
به بررسي مزايا و چش��م اندازهاي اين همكاري از 

زواياي مختلف خواهيم پرداخت. 
علي اصغر نخعي راد، عضو كميسيون تلفيق مجلس 
شوراي اسلامي به »جوان« مي گويد: با توجه به سفر 
اخير رئيس جمهور ايران به روسيه و مذاكراتي كه 
در اين ديدار انجام شد، موضوع انتقال گاز روسيه 
به هند از مس��ير ايران ب��ار ديگ��ر در كانون توجه 
قرار گرفت. اين پروژه مي تواند تحولي اساس��ي در 
تجارت انرژي منطقه اي ايج��اد و نقش ايران را در 
معادلات جهان��ي گاز تقويت كند. اي��ران به دليل 
موقعي��ت جغرافيايي ويژه اي كه دارد، قادر اس��ت 
نقش يك هاب گازي را ايفا و به عنوان يك مس��ير 
امن و اقتصادي براي صادرات گاز روس��يه به بازار 
پرتقاضاي هند عمل كند. اين مسير نه تنها موجب 

افزايش امنيت انرژي در منطقه خواهد ش��د، بلكه 
درآمدي پايدار و مزاي��اي اقتصادي متعددي براي 

ايران به همراه دارد. 
وي ادامه مي دهد: يك��ي از مهم ترين مزاياي اين 
پروژه، مديريت بهينه گاز در كش��ور است. گاز در 
ش��مال ايران از روسيه دريافت ش��ده و در جنوب 
شرقي به هند تحويل داده مي شود. اين امر علاوه 
بر اينكه به اقتصاد كشور ارزش افزوده مي بخشد، 
موجب پايداري شبكه گازي ايران نيز خواهد شد. 
با اج��راي اين پ��روژه، ايران مي توان��د نقش خود 
را به عنوان يك كش��ور ترانزيتي كلي��دي در بازار 
جهاني گاز تثبي��ت كند، همچني��ن اين خطوط 
انتقال موجب ايجاد روابط پايدار بين كش��ورهاي 
ذي نفع شده و سبب مي شود ايران، روسيه و هند 
در بلندمدت از اين همكاري اس��تراتژيك حمايت 
كنند. از سوي ديگر، اين پروژه به عنوان يك مسير 
جايگزين براي صادرات گاز روسيه، اهميت ويژه اي 
دارد، چراكه روس��يه پس از تحريم هاي ناش��ي از 
جنگ اوكراين، به دنب��ال بازارهاي جديدي براي 

صادرات گاز مازاد خود است. 
نخعي راد خاطرنشان مي كند: براي هند، اين مسير 
گازي يك گزينه ايده آل ب��راي تأمين پايدار انرژي 
محسوب مي شود. هند به عنوان يكي از بزرگ ترين 

مصرف كنندگان گاز طبيعي در جه��ان، در تلاش 
اس��ت وابس��تگي خود را به تأمين كنندگان خاص 
كاهش ده��د و منابع انرژي متنوع ت��ري در اختيار 
داشته باشد. مسير انتقال گاز از طريق ايران، نه تنها 
موجب كاهش هزينه هاي واردات گاز هند مي شود، 
بلكه امنيت انرژي اين كشور را نيز بهبود مي بخشد. از 
طرف ديگر، روسيه كه به دليل قطع ارتباطات انرژي 
با اروپا، نيازمند بازارهاي جديد است، مي تواند از اين 
مسير براي دسترسي به بازار پرتقاضاي هند استفاده 
كند. اين مسير همچنين روابط اقتصادي و سياسي 
اين سه كشور را مستحكم تر خواهد كرد و يك شبكه 

گازي منطقه اي قوي ايجاد خواهد شد. 
    اجراي پروژه هاي گازي بين المللي، توان 
فني و ظرفيت مهندس�ي در خدمت توسعه 

انرژي
عضو كميسيون خاطرنشان مي كند: از نظر فني و 
مهندسي، ايران توانايي احداث و مديريت اين پروژه 
را دارد. انتقال مستقيم گاز از طريق خطوط لوله و 
مسيرهاي دريايي با استفاده از تكنولوژي هاي روز 
دنيا، در قراردادهاي مربوط به اين پروژه پيش بيني 
ش��ده اس��ت. ايران با داش��تن دانش مهندسي و 
ظرفيت هاي صنعتي لازم، قادر خواهد بود عمليات 
اجرايي اين پروژه را در خاك خود مديريت كند. اين 

امر نه تنها موجب افزايش تعاملات صنعتي و فناوري 
در كش��ور خواهد ش��د، بلكه باعث فعال ترش��دن 
صنايع داخلي و ايجاد اشتغال در بخش هاي مرتبط 
با پروژه هاي گازي و مهندس��ي خواهد ش��د. اين 
همكاري ع��لاوه بر اينك��ه اقتصاد ان��رژي ايران را 
تقويت مي كند، ب��ه افزايش س��رمايه گذاري هاي 
خارجي نيز منجر خواهد شد و باعث مي شود ايران 
بتواند به عنوان يك مركز مهم در تجارت گاز جهاني 

شناخته شود. 
وي ادامه مي دهد: در مجموع، انتقال گاز روس��يه 
به هند از مس��ير ايران، يك پروژه اس��تراتژيك و 
چندجانبه اس��ت كه براي هر سه كش��ور مزاياي 
چش��مگيري دارد. ايران از درآم��د پايدار، تقويت 
زيرساخت هاي انرژي و سرمايه گذاري هاي خارجي 
بهره مند خواهد شد، روس��يه بازار جديدي براي 
صادرات گاز خود پيدا خواهد كرد و هند نيز از يك 
مسير مطمئن و اقتصادي براي تأمين انرژي خود 
برخوردار خواهد شد. اين همكاري نه تنها موجب 
افزايش تعام��لات اقتصادي و صنعت��ي ميان اين 
كشورها مي شود، بلكه زمينه س��از روابط پايدار و 
مستحكم تر در حوزه انرژي و ديپلماسي منطقه اي 
خواهد شد. نخعي راد در پايان افزود: به طور خلاصه 
انتقال مستقيم گاز روس��يه به هند از مسير ايران، 
مسيري استراتژيك اس��ت كه از درياي خزر آغاز 
می شود و تا اقيانوس هند امتداد مي يابد كه فرصتي 
مهم براي تقويت همكاري هاي اقتصادي و انرژي 

بين اين سه كشور فراهم مي كند.

گفت وگوي »جوان« با علي اصغر نخعي راد، عضو كميسيون تلفيق مجلس

انتقال مستقيم گاز روسيه به هند از ايران فرصتي براي همكاري اقتصادي است

رضا دهشيری     |   جوان

 سفارت هلند در تهران
 ۱۵۰برابر مردم برق مصرف مي كند

س�ف�ارت هل�ند در ته�ران تنه�ا در يك م�اه ۱۵۰ ب�راب��ر خ�انواده ه�اي 
اي�ران�ي ب�رق مص�رف ك�رده اس�ت. 

به گزارش فارس، »مردم در مصرف برق صرفه جويي كنند تا فشار كاهش يابد«، اين 
درخواست رئيس جمهور ايران مسعود پزشكيان از ايراني هاست. حالا قبض برقي به 
دست خبرگزاري فارس رسيده كه مشخص مي كند در آذر و دي ماه، سفارت هلند 
به اندازه يك  كوچه طويل با ١۵۰خانه برق مصرف كرده است. رضا نيك راه، مهندس 
نيروگاهي در استان خراس��ان مي گويد كه براي تأمين انرژي زمستان دو ماه است 

روزانه ۲۲ساعت مجبور به كار است و چهره بيدار فرزندش را نديده است. 
ارزش انرژي مصرف شده اين سفارتخانه بر اس��اس نرخ برق در آمستردام هلند به 
پول ايران حدود ۸۴۰ميليون تومان است اما اين سفارتخانه براي اين ميزان مصرف 
نجومي تنها به پرداخت ۳۴ميليون تومان مكلف شده است. ماه گذشته فارس قبض 
برق سفارت هلند را بدون ذكر نام س��فارتخانه منتشر كرد اما مصرف اين مشترك 

نه تنها كاهش نيافت بلكه افزايش قابل توجهي پيدا كرد. 
رقم مصرف ثبت ش��ده اين س��فارتخانه فقط در ۴۲روز از ۲۹هزار كيلووات ساعت 
گذشته اس��ت، در  حالي كه ۷۵درصد ايراني ها در اين مدت كمتر از ۲۰۰كيلووات 
ساعت برق مصرف كردند. درحالي كه حداكثر نظارت و  درخواست مصرف بهينه روي 
مشتركان خانگي متمركز ش��ده و در نهايت نيز بار قطعي برق بر دوش مردم است، 
مشتركاني نظير سفارتخانه ها بدون هيچ محدوديت مشخصي برق مصرف مي كنند. 
علي محمد رازي، كارشناس انرژي معتقد است مصرف برق سفارتخانه ها بايد داراي 

محدوديت باشد و مصرف بيش از اندازه مشمول قطعي شود. 
سيما غفاري، كارش��ناس انرژي مي گويد: بايد با ابزار قيمتي سفارتخانه ها را راغب 
كرد مش��ابه الگوهاي كش��ور خودش��ان و با نهايت احتياط ان��رژي مصرف كنند. 

  گزیده  خبر
هم اكنون طرحي در صف تصويب مجلس ش��وراي اسلامي قرار دارد كه در صورت 
تأييد نمايندگان، سفارتخانه ها را مكلف مي كند هزينه مصرف انرژي در ايران را به 

نرخ كشور خودشان پرداخت كنند.
...............................................................................................................................................

اتاق اصناف افزايش قيمت لبنيات را تأييد كرد
مع�اون بازرس��ي و نظ�ارت ات�اق اصن�اف اي�ران گف�ت: قيم��ت ان�واع 
محص�ولات لبني ط�ی يك�ی  دو م�اه اخي�ر اف�زايش داش�ته و گ�زارش هاي 
آن به  ط�ور هفتگ�ي در اختي�ار س�ازم�ان حم�ايت ق�رار گرفت�ه اس��ت. 
به گزارش تس��نيم، بهنام نيك منش، معاون بازرس��ي و نظارت اتاق اصناف ايران 
اظهار داشت: بر اساس بازرسي هاي انجام شده، ش��اهد افزايش قيمت محصولات 
لبني در كف بازار هس��تيم كه اطلاعات آن در اختيار س��تاد تنظيم بازار و سازمان 

حمايت قرار دارد. 
وي در پاس��خ به اينكه افزايش قيم��ت لبنيات مربوط به چهار قل��م كالای تنظيم 
بازاري يا ساير محصولات است، افزود: بر اساس مشاهدات، قيمت همه اقلام لبني 
افزايش يافته است كه به صورت هفتگي گزارش هاي آن در اختيار سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان قرار مي گيرد. معاون بازرسي و نظارت اتاق اصناف 
ايران درباره ميزان افزايش قيمت محصولات لبني گفت: سازمان حمايت مي تواند 
در اين زمينه اعلام كند كه قيمت اين محصولات چند درصد افزايش داشته است. 
با وجود اينكه سخنگوي انجمن صنايع لبني در اقدامي تأمل برانگيز، افزايش قيمت 
محصولات لبني در هفته هاي اخير را رد كرده، اين موضوع در سفره مردم قابل لمس 
است و با مراجعه به فروشگاه ها اين افزايش قيمت ها مشاهده مي شود كه اين موضوع 
به تأييد اتاق اصناف ايران نيز رسيده است. از تاريخ هفتم مهر ماه سال جاري، قيمت 
محصولات لبني تنظيم بازاري ۳۰درصد افزاي��ش يافته كه همزمان با اين افزايش 
قيمت، نرخ محصولات غيرتنظيم بازاري نيز گران شد اما در هفته هاي اخير دوباره 

شاهد افزايش قيمت برخي محصولات لبني هستيم.

حسن مالجردي
  گفت وگو


